直博生培养方案
Direct Doctoral (from Bachelor to PhD) Academic Program


建筑学
（学科代码：0813）

学科简介 

创立于1927年的东南大学建筑学学科，是中国现代建筑教育源起。秉承“止于至善”的校训，其发展持续引领中国高等建筑教育，并具较大国际影响。目前，建筑学科为一级学科博士学位授权点和一级学科国家重点学科，下设建筑设计及其理论、建筑历史与理论及遗产保护、建筑技术科学等二级学科。该学科现为东南大学“985”和“211”重点建设学科以及江苏省重点学科和优势学科，是全国高等院校建筑学学科专业指导委员会历届主任挂靠单位。拥有院士3人、长江学者2人、国家杰青1人、博士生导师18人、硕士生导师59人，拥有1个国家级教学团队、2门国家精品课程，以及城市与建筑遗产保护教育部重点实验室、联合国教科文组织东大GIS中心、传统木构建筑营造技艺研究国家文物局重点科研基地、建筑运算与应用等专业实验室。学科在传承东大历史的基础上，追踪前沿，交叉融合，开拓创新。除院士在国内城镇环境和建筑创作研究方面具有公认的学术引领地位，东大建筑学科的中青年学者在城市设计、城市建筑一体化、建筑历史与理论、建筑遗产保护、建筑工业化、建筑运算与应用等专业方向成果卓著，在国际国内产生重要影响。
培养目标
掌握坚实宽广的建筑学一级学科的基础理论和系统全面的二级学科的专业知识，为建筑设计及其理论、建筑历史与理论及遗产保护、建筑技术科学等学科培养具有国际学术视野，通晓国际事务规则，密切学术前沿，具有创新性科研能力与专业技能，展现全面综合素质和社会责任感的学术领袖人才。至少熟练掌握一门外语。

研究方向

（1） 建筑设计及其理论（含建筑设计理论与方法、城市设计理论与方法、室内设计理论与方法、建筑运算与应用四个专业方向）
（2） 建筑历史与理论及遗产保护
（3）建筑技术科学
培养年限

一般为4-5年，最长可延至7年。

学分要求和课程设置（见附表）

学位论文

文献阅读
    在论文选题及研究方向范围内至少阅读文献50篇，其中外文文献20篇，完成1篇综述。
论文撰写 

除符合学校规定外，学位论文必须是一篇系统、完整的学术论文，要求观点鲜明、概念清晰、立论正确、考据充分、论述严谨，且层次分明、文笔简洁流畅、图表清楚、注释标注等符合学术规范。 

论文学术水平 

博士论文应有一定的深度和广度，要求达到：具有明显的创新性，部分研究内容应达到国际先进水平，并具有一定涵盖面。学位论文的研究结果应有新发现、新见解，对本学科的学术发展具有一定的指导意义。
围绕论文开展科研工作的时间不少于2年。
本学科申请博士学位前至少发表3篇符合《东南大学博士研究生申请博士学位时科研成果考核标准（修订）》要求的学术论文。
学位授予
按照培养方案的要求修满学分，完成全部培养环节和学位论文工作，需提前前往研究生院办理论文盲审相关手续，抽检合格方能参加论文答辩。
学位论文的评阅人和答辩委员会成员中，应包含具有高级专业技术职务的校外专家（参见学校标准）。
通过论文答辩后可提出学位申请，经学位评定分委员会和校学位评定委员会审定通过，可授予学位。

附表：

	组

别
	课程

编号
	课程名称
	开课

学期
	学时
	学分
	授课

方式
	考试

方式
	备注

	A

公

共

学

位

课
	B000201
	中国马克思主义与当代
	春秋季
	36
	2
	授课
	笔试
	

	
	B000102
	博士学位英语
	春秋季
	54
	3
	授课
	笔试
	

	专业学位课
	B专业基础课
	S001202
	现代建筑理论
	春季
	54
	3
	授课
	笔试
	各专业必修

	
	
	S001222
	文献阅读与论文写作
	秋季
	36
	2
	授课研讨
	考查
	

	
	
	S001324
	建筑设计
	秋季（一学年）
	54
	3
	授课研讨
	考查
	S101101、S101107限建研所

	
	
	S101101
	建筑设计（建研所）
	秋季
	36
	2
	研讨
	考查
	

	
	
	S101107
	建筑设计专题研究（建研所）
	秋季
	36
	2
	研讨
	考查
	

	
	
	建筑设 计

及其理 论
	B001205
	建筑哲学
	春季
	36
	2
	授课
	笔试
	

	
	
	
	B001204
	建筑设计研究
	秋季
	36
	2
	研讨
	考查
	B101203限建研所

	
	
	
	B101203
	建筑设计（建研所）
	秋季
	36
	2
	面授讲课
	考查
	

	
	
	建筑历 史

与理论及遗产保 护
	B001106
	建筑史专题
	秋季
	54
	3
	授课研讨
	考查
	三选一
（秋季选课，春季结束给成绩）

	
	
	
	B001114
	建筑理论研究
	双年秋季
	54
	3
	授课研讨
	考查
	

	
	
	
	B001115
	城乡建筑遗产保护研究（2016年开始）
	秋季
	36
	2
	授课研讨
	考查
	

	
	
	建筑技术科学
	B001509
	建筑工业化研究与实践
	秋季
	36
	2
	授课研讨
	考查
	至少选一门

	
	
	
	B001505
	绿色建筑设计与技术
	春季
	36
	2
	授课研讨
	考查
	

	
	C专业必修课
	建筑设 计

及其理 论
	S001325
	建筑设计理论
	春季
	36
	2
	授课
	笔试
	

	
	
	
	B001206
	建筑设计专题研究II
	春季
	36
	2
	研讨
	考查
	B101206限建研所

	
	
	
	B101206
	城市与建筑研究(建研所）
	秋季
	36
	2
	面授讲课
	笔试
	

	
	
	建筑历 史

与理论及遗产保 护
	S001204
	宋清营造法式
	春季
	54
	3
	授课
	笔试
	二选一

	
	
	
	S001226
	西方古典建筑专题
	秋季
	36
	2
	授课研讨
	考查
	

	
	
	
	B001117
	专题研究Ⅱ
	秋季
	36
	2
	研讨
	考查
	二选一

（秋季选课，春季结束给成绩）

	
	
	
	B001116
	专题设计Ⅱ
	秋季
	54
	3
	研讨
	考查
	

	
	
	建筑技术科学
	S001615
	建筑技术发展史
	春季
	36
	2
	授课
	考查
	

	
	
	
	B001502
	城市物理环境与可持续发展（1）
	秋季
	36
	2
	授课研讨
	考查
	至少选一门

	
	
	
	B001504
	建筑结构体系与建筑形式
	春季
	36
	2
	授课研讨
	考查
	

	
	
	
	B001407
	城市气象学
	春季
	36
	2
	授课研讨
	考查
	

	
	
	
	B00
	零能耗建筑设计、建造与评价（2016新开）
	秋季
	36
	2
	授课研讨
	考查
	

	D非学位限选课
	前沿课程
	S001300
	建筑设计理论前沿
	春秋季
	36
	2
	授课研讨
	考查
	各专业至少选一门

	
	
	S001328
	名师理论前沿系列
	春秋季
	36
	2
	授课研讨
	考查
	

	
	
	S001001
	建筑历史前沿
	春秋季
	36
	2
	授课研讨
	考查
	

	
	
	S001002
	建筑理论前沿
	春季
	36
	2
	授课研讨
	考查
	

	
	
	S001003
	城市与建筑遗产保护前沿
	春季
	36
	2
	授课研讨
	考查
	

	
	
	S001614
	建筑环境控制学前沿
	春季
	36
	2
	授课研讨
	考查
	

	
	建筑设 计

及其理 论
	S001304
	现代城市设计方法
	秋季
	36
	2
	授课
	笔试
	二选一

	
	
	S001327
	数字技术与建筑学（1）
	秋季
	36
	2
	授课
	笔试
	

	
	建筑历 史

与理论及遗产保 护
	S001224
	建筑评论
	秋季
	18
	1
	授课研讨
	考查
	三选一

	
	
	S001225
	建筑遗产保护学
	秋季
	36
	2
	授课研讨
	考查
	

	
	
	S001223
	建筑历史研究方法
	秋季
	36
	2
	授课研讨
	考查
	

	
	
	S001219
	古建筑鉴定与考察
	春季加暑假
	36
	2
	授课研讨
	考查
	

	
	建筑技术科学
	S001615
	设计与建造过程
	秋季
	36
	2
	授课研讨
	考查
	不少于2学分

	
	
	S001605
	建筑节能技术
	春季
	36
	2
	授课研讨
	考查
	

	
	
	S001608
	建筑材料、构造和结构的生成与表现
	秋季
	36
	2
	授课研讨
	考查
	

	
	
	S001612
	建筑技术与环境设计专题研究
	秋季
	36
	2
	研讨
	考查
	

	必

修

环

节
	人文与科学素养系列讲座
	至少8次，其中必须选听学风建设、法律、心理健康讲座至少1次。（留学生至少3次）
	1
	
	考查
	

	
	学术实践
	在学期间须参与研究生课程教学至少1学期；或参与学校、学院或其他学术机构的学术活动的组织工作不少于2次；或参与学术媒体或出版物的编撰不少于1学期。
	1
	
	考查
	

	
	学术交流活动
	须参加本学科领域的境外学术交流活动至少1次。
	2
	
	考查


	


注:1. 建筑学专业直博生在校期间课程总学分最低要求为35学分。其中硕士专业学位课至少10学分，博士专业学位课至少5学分。此外，还应完成必修环节4学分。
2．建筑学专业直博生全部课程学分一般应在入学后的一年半时间内完成。
3．学位课程根据此表，非学位课程可在导师同意下，从“研究生课程目录”中选择。
4. 每生须至少选“前沿课程”1门，每门限选20-25人，学院将根据学生选修情况相应调剂，“名师理论前沿系列”需临时确定。
Discipline：[Architecture]
 (Discipline Code: 0813)

Brief Introduction of Discipline 

The Architecture Discipline of Southeast University established in 1927 is the origin of Chinese modern architectural education. Based on the school motto of “aim at absolute perfection”, its development continuously guides Chinese higher architectural education, and boasts profound international influence. At present, the Architecture Discipline is an authorized center for the doctoral degree of primary discipline and a national key discipline for primary discipline, with such research directions as architectural design and theory, architectural history and heritage protection, urban design theory and method, building science and technology, architectural operation and application and indoor design and theory. This discipline is now a key construction discipline of “985 Program” and “211 Program” of Southeast University, a national key discipline of primary discipline, and always a directorship unit subordinated to the Professional Guidance Committee of National Institutions of Higher Learning Architecture Discipline. It has 3 Academicians, 2 Chang Jiang scholars, 18 doctoral supervisors, 59 master supervisors, 1 national outstanding youth, 8 winners of Chinese architectural education award, 1 national teaching group, 2 national superior courses, and Key Laboratory of Urban and Architectural Heritage Conservation, Ministry of Education, a GIS center based on cooperation between UNESCO and Southeast University, the traditional wooden building and construction techniques research- key scientific research base of the State Bureau of cultural relics, and digital operation and application and other professional labs. Based on inheritance of the history of Southeast University, the discipline pursues frontier science through cross-integration, exploration and innovation. The Academicians enjoy an acknowledged academic leading position in the domestic research of urban environment and architectural creation. In addition, this discipline now has a batch of middle-aged and young scholars who have been gradually emerging in such professional research directions as urban design, urban architectural integration, architectural history and theory, architectural heritage protection, building industrialization, architectural operation and application, forming their features and exerting nationwide and international influence.
Training Objectives 

Grasp solid and vast fundamental theory of architectural primary discipline and systematic and complete professional knowledge of architectural secondary discipline, become senior talents and academic leaders in such fields as architectural design and its theory, architectural history and heritage preservation, building science and technology, and become academic leaders with the international academic vision, familiar with international business rules, close academic front, with innovative scientific research abilities and professional skills, and manifest the comprehensive quality and sense of social responsibility. The graduated students will be proficient in one kind of foreign languages.
Research Direction
(1) Architectural Design and Theory (including four major directions: Architectural Design Theory and Method, Urban Design Theory and Method, Interior Design Theory and Method, Architectural Computing and Application)
(2) Architectural History, Theory and Heritage Preservation 

(3) Building Science and Technology

Training Period 
The program usually lasts 4-5 years and might be extended to 7 years.
Credit requirements and curriculum (refer to the attached list)
Thesis

Literature Reading
Students are required to read at least 50 literatures on topics related to their thesis and research directions including 20 literatures in foreign languages and to write a literature overview.
 Thesis writing

In addition to compliance with the provisions of school, thesis must be written in a systematic and complete manner, presenting clear concepts, correct argument, realistic description, concise writing structure, smooth and concise writing style, correct calculation, reliable data, and clear icons.
 Academic level of thesis 

PhD theses shall be considerably profound and extensive, and are required to be obviously innovative, and part of their research content shall meet the international advanced level, and cover a certain field. The research achievements of degree theses shall contain new discoveries and opinions, and shall offer some guidance to the academic development of this discipline. 

Due scientific research shall be conducted on the basis of the thesis for no less than 2 years. 

Before applying for the PhD degree of this discipline, students shall publish at least 3 academic theses which meet the requirements of The Evaluation Standards for Scientific Research Achievements of PhD Students of Southeast University who apply for PhD (Revised). 
Degree awarding
Students are required to study all courses required by credits according to the training program, complete all training links and degree thesis tasks, and go through the relevant formalities at the graduate school for blind review of theses, and can participate in thesis defense only after passing the random check. 

Among the reviewers of degree theses and members of defense committee, there should be experts with advanced professional and technical titles (See university standards). 

Students can apply for degree after passing the thesis defense, and can be awarded a degree after passing the review of Degree Evaluation Sub-Committee and University Degree Evaluation Committee. 

Attached List
	Course Catalog
	Course Number
	Courses
	Terms
	Credit

Hours
	Credits
	Teaching Method
	Exam
	Others

	A

Public Degree

Courses
	B000201
	Chinese Marxism and Contemporary Era
	Spring and autumn
	36
	2
	Lecture
	Exam
	

	
	B000102
	Doctoral English
	Spring and autumn
	54
	3
	Lecture
	Exam
	

	Professional Degree

Courses
	B Professional Fundamental Courses
	S001202
	Modern Architectural Theory
	Spring
	54
	3
	Lecture
	Exam
	Compulsory for each major

	
	
	S001222
	Academic Reading and Writing of Architecture
	Autumn
	36
	2
	Lecture & Seminar
	Check
	

	
	
	S001324
	Architectural Design
	Autumn (one academic year)
	54
	3
	Lecture & Seminar
	Check
	S101101 Limited to Architectural Research Institute

	
	
	S101101
	Architectural Design (Architectural Research Institute)
	Autumn
	36
	2
	Seminar
	Check
	

	
	
	S101107
	Research into the special topic of architectural design (Architectural Research Institute)
	Autumn
	36
	2
	Seminar
	Check
	

	
	
	Architectural Design

and

Theory
	B001205
	Architectural philosophy
	Spring
	36
	2
	Lecture
	Exam
	

	
	
	
	B001204
	Research of Architectural Design
	Autumn
	36
	2
	Seminar
	Check
	B101203 Limited to Architectural Research Institute

	
	
	
	B101203
	Architectural Design (Architectural Research Institute)
	Autumn
	36
	2
	Face-to-face instruction
	Check
	

	
	
	Architectural History, Theory and Heritage Preservation
	B001106
	Topic of Architectural History
	Autumn
	54
	3
	Lecture & Seminar
	Check
	choose one of three (choose course in Autumn, result will be given by the end of spring semester)

	
	
	
	B001114
	Studies of Architectural Theories
	Even years autumn
	54
	3
	Lecture & Seminar
	Check
	

	
	
	
	B001115
	Research of Heritage Protection (newly offered in 2016)
	Autumn
	36
	2
	Lecture & Seminar
	Check
	

	
	
	Building Science and Technology
	B001509
	Research and Practice of Architectural Industrialization
	Autumn
	36
	2
	Lecture & Seminar
	Check
	choose one of two

	
	
	
	B001505
	Design and Technology of Green Buildings
	Spring
	36
	2
	Lecture & Seminar
	Check
	

	
	C Professional Compulsory Courses
	Architectural Design

and

Theory
	S001325
	Architectural design theory
	Spring
	36
	2
	Lecture
	Exam
	

	
	
	
	B001206
	Research on Architectural History, Theory and Heritage II
	Spring
	36
	2
	Seminar
	Check
	B101206 Limited to Architectural Research Institute

	
	
	
	B101206
	Urban and Architectural Research (Architectural Research Institute)
	Autumn
	36
	2
	Face-to-face instruction
	Written exam
	

	
	
	Architectural History, Theory and Heritage Preservation
	S001204
	The Building Models

of Song and Qing Dynasties
	Spring
	54
	3
	Lecture& seminar
	Check
	choose one of two

	
	
	
	S001226
	Western classical architecture
	Autumn
	36
	2
	Lecture & Seminar
	Check
	

	
	
	
	B001117
	Research on Architectural History, Theory and Heritage II
	Autumn
	36
	2
	Seminar
	Check
	choose one of two

	
	
	
	B001116
	Architectural Design for major in Architectural History, Theory and Heritage II
	Autumn
	54
	3
	Seminar
	Check
	

	
	
	Building Science and Technology
	S001615
	Development History of Architectural Technology
	Spring
	36
	2
	Lecture
	Exam
	

	
	
	
	B001502
	Urban Physical Environment and Sustainable Development (1)
	Autumn
	36
	2
	Lecture & Seminar
	Check
	At least choose one

	
	
	
	B001504
	Architectural Structure System and Architectural Form
	Spring
	36
	2
	Lecture & Seminar
	Check
	

	
	
	
	B001407
	Urban Meteorology
	Spring
	36
	2
	Lecture & Seminar
	Check
	

	
	
	
	B00
	Zero Energy Building:  Design, Construction and Evaluation (newly offered in 2016)
	Autumn
	36
	2
	Lecture & Seminar
	Check
	

	D Non-Degree limitative courses
	Advanced courses
	S001300
	Advanced architectural design theory
	Spring and autumn
	36
	2
	Lecture & Seminar
	Check
	At least choose one for each major

	
	
	S001328
	Advanced series of famous architects’ theories
	Spring and autumn
	36
	2
	Lecture & Seminar
	Check
	

	
	
	S001001
	Advanced architectural history
	Spring and autumn
	36
	2
	Lecture & Seminar
	Check
	

	
	
	S001002
	Advanced architectural theory
	Spring
	36
	2
	Lecture & Seminar
	Check
	

	
	
	S001003
	Advanced urban and architectural heritage protection
	Spring
	36
	2
	Lecture & Seminar
	Check
	

	
	
	S001614
	Advanced building environment and its control 
	Spring
	36
	2
	Lecture & Seminar
	Check
	

	
	Architectural Design

and

Theory
	S001304
	Modern urban design method
	Autumn
	36
	2
	Lecture
	Exam
	choose one of two

	
	
	S001327
	Digital technology and architecture（1）
	Autumn
	36
	2
	Lecture
	Exam
	

	
	Architectural History, Theory and Heritage Preservation
	S001224
	Architectural Criticism
	Autumn
	18
	1
	Lecture & Seminar
	Check
	choose one of three

	
	
	S001225
	Architectural Heritage Conservation
	Autumn
	36
	2
	Lecture & Seminar
	Check
	

	
	
	S001223
	Methods of Architectural History
	Autumn
	36
	2
	Lecture & Seminar
	Check
	

	
	
	S001219
	Authentication and Investigation of Historic Buildings
	spring and summer holiday
	36
	2
	Seminar & Tour
	Check
	

	
	Building  Science and Technology
	S001615
	Design and Build Process
	Autumn
	36
	2
	Lecture & Seminar
	Check
	no less than 2 credits

	
	
	S001605
	Building Energy Efficiency Technology
	Spring
	36
	2
	Lecture & Seminar
	Check
	

	
	
	S001608
	Generation and Manifestation of Building Material, Construction and Structure
	Autumn
	36
	2
	Lecture & Seminar
	Check
	

	
	
	S001612
	Architectural Technology and Environmental Design Special Research
	Autumn
	36
	2
	Seminar
	Check
	

	Compulsory

parts
	Selected Liberal Arts  & Scientific Literacy Lecture
	Students are required to attend at least 8 lectures concerning academic atmosphere construction, law and psychological health (at least 3 lectures for overseas students).
	1
	
	Quiz
	

	
	Academic practice
	PhD doctors are required to participate in postgraduate course teaching at least 1 semester at university, or engage in the organization of academic activities of universities, schools or other academic institutions at least twice; or participate in the compilation of academic media or publications at least one semester.
	1
	
	Quiz
	

	
	Academic exchange activity
	Students must participate in at least 1 overseas academic exchange activity in the field of this subject
	2
	
	Quiz
	


Note:

(1) The minimum total-credit requirements of direct doctoral students majoring in architecture are 35 credits for all the courses. Of which at least 10 credits for master degree courses and at least 5 credits for doctor degree courses. In addition 4 credits in compulsory courses shall be completed.

(2) All courses for direct doctoral students majoring in architecture are normally required to be completed within one and half years after registration.
(3) Degree courses are subject to this course plan, non-degree courses can be chosen from ‘Graduate Courses Catalog’.
(4) For advanced courses, each student can choose 1 course, and each course is limited to 20-25 students. The school will make corresponding adjustment according to the selection of students, and the “advanced series of masters’ theory” needs to be determined when required. 
11

